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رهبر انقلاب در دیدار مداحان اهل بیت )ع( تاکید 
کردند: هیئت محل بیان است، محل بیان مهمترین 
مفاهیم معارف اسلامی و معارف علوی هیئت است، 
محل پاســخ به سوال ها اســت. هیئت های اهل 
بیت)ع( باید مرکز پاســخ به سوال های گوناگون 

جوانان باشد.
به گزارش ایلنا، در خجسته سالروز ولادت با سعادت حضرت 
فاطمه زهرا سلام الله علیها، رهبر انقلاب اسلامی در دیدار جمعی 
از مداحان اهل بیت، با اشــاره به برخی ابعاد والای شخصیت 
حضرت صدیقه کبری از جمله حرکت های اجتماعی و خدمت 
بی منت به مردم، هیأت ها را کانون جهادِ عظیمِ تبیین دانستند 
و تأکید کردند: هیأت ها باید محل روشنگری و پاسخ متقن و 

صحیح به سؤالات روز جامعه بویژه نسل جوان باشد.
آیت الله خامنه ای در این دیدار ضمن تبریک ســالروز میلاد 
حضرت فاطمه زهرا ســلام الله علیها و ســالروز ولادت امام 
خمینی)رض( و روز گرامیداشت مقام مادر و زن، به برخی ابعاد 
شخصیت فوق العاده حضرت زهرا سلام الله علیها براساس آیات 
قرآن کریم و احادیث اشاره کردند و گفتند: جایگاه طهارت، کار 
برای خدا و خدمت بی منت، و موقعیت ممتاز در مواجهه با جبهه 
باطل در قضیه مباهله از جمله ویژگی های بی نظیر آن حضرت 

هستند که در قرآن کریم صراحتاً به آنها اشاره شده است.
ایشان با اشاره به آیات سوره »دهر«، خدمت بی منت و کمک 
خالصانه به نیازمندان را از نشانه های مهم جامعه فاطمی خواندند 

و افزودند: به لطف الهی، بعد از پیروزی انقلاب اسلامی، جامعه 
ایران، فاطمی شــده است و در طول ۴۳ سال گذشته حرکت 
فاطمی را در دوران دفاع مقــدس، در دوران حرکت علمی و 
خدمات بی منت شهیدانی همچون فخری زاده، شهدای هسته ای 
و دانشمند بزرگ مرحوم کاظمی آشتیانی، و در حوادث طبیعی 
همچون سیل و زلزله بارها دیده ایم.رهبر انقلاب دوران شیوع 
بیمــاری کرونا و خدماتی را که بدون مزد و منت ارائه شــد و 
همچنان ادامه دارد، نمونه دیگری از حرکت برگرفته از الگوی 
فاطمی برشمردند و تأکید کردند: حضرت فاطمه زهرا باید در 
همه جهات بویژه حرکت های اجتماعی و انقلابی، اسوه و الگو 

باشند.
آیت الله خامنه ای در بخش دیگری از سخنان شان به موضوع 
هیأت ها اشاره کردند و گفتند: محور شکل گیری هیأت ها به 
عنوان یک واحد اجتماعی، مودت اهل بیت و زنده نگه داشتن 
راه و مکتب ائمه بوده که از زمان خود آن بزرگواران شکل گرفته 

است.
ایشان، نقش و کارآیی هیأت ها را در مقاطع مختلف به ویژه 
دوران انقلاب اسلامی و دفاع مقدس، بزرگ و بسیار تأثیرگذار 
خواندند و افزودند: براساس فرمایشات ائمه اطهار، هیأت کانون 

جهاد عظیمِ تبیین و روشنگری است.
رهبر انقلاب، ســاختار هیئت را مرکــب از »مغز و معنا« و 
»تحرک و پویایی« دانستند و گفتند: مغز و معنای هیئت همان 
تبیین مکتب است و هیئت، مرکز مهم تبیین مفاهیم و معارف 

اسلامی و پاسخ به ســؤالهای گوناگون جوانان درباره مسائل 
اصولی و ســبک زندگی است. پویایی و تحرک هیئت نیز به 
معنی فرصت مواجهه مستقیم با مخاطب و انتقال احساسات 
است.ایشان قوام و اساس هیئت را مقوله جهاد خواندند و افزودند: 
هر تلاش خوب و بجایی، جهاد نیست. جهاد یعنی تلاش برای 
هدف گیری دشمن، و در هر زمان باید عرصه جهاد را به درستی 
تشخیص داد.آیت الله خامنه ای با اشاره به عرصه های گوناگون 
جهاد در دوره های مختلف همچــون جهاد نظامی، علمی و 
فعالیت و خدمت اجتماعی خاطرنشان کردند: به عنوان نمونه 
خدمت اجتماعی به مردم در شرایطی که دشمن با ایجاد فشار 
اقتصادی سعی در قرار دادن آنها در مقابل نظام اسلامی دارد، 
جهادی ارزشمند است.ایشان با اشاره به تحرک وسیع دشمنان 
ملت ایران برای وارونه سازی افکار و تخریب ایمان و باورهای 
مردم بوسیله انبوه رسانه ها و با استفاده از هزاران متخصص هنر 
و رسانه و پشتیبانی های هنگفت مالی و امنیتی، مهمترین عرصه 
جهاد را عرصه »تبیین و روشنگری« دانستند و تأکید کردند: 
در مقابل این حرکت شیطانی، هیئت ها باید از خود سؤال کنند 
کــه در جنگ بی امان جبهه حق و باطل، و تقابل روایت دروغ 
و حقیقت در کجا قــرار دارند و چگونه آرمانها و مبانی اصلی 
انقلاب را گسترش می دهند.رهبر انقلاب، »واعظ« و »مداح« 
را دو ستون مهم و پایدار هیئت برشمردند و با تأکید بر منحصر 
به فرد بودن هنر مداحی، گفتند: مداحی با جلا دادن دل مخاطب 
و بردن او به عمق تاریخ، به او معرفت دینی، اخلاقی و سیاسی 

می بخشد.ایشان با تحسین همکاری شاعران آیینی و مداحان 
بــرای پر بار کردن مجالس اهل بیت و اعتلای شــعر آیینی، 
گفتند: صدا، آهنگ و هندسه خوانندگی صورت هنر مداحی را 
تشکیل می دهد اما این صورت که در واقع وسیله و ابزار است 
نباید بر محتوا غلبه کند و آن هدایت و محبت جهت دهنده به 
حرکت جامعه در درون آن گم شــود.آیت الله خامنه ای، ابتکار 
و نوآوری در امر مداحی را خوب و مفید برشــمردند و افزودند: 
نوآوری نباید به هنجارشکنی و تغییر هویت مداحی منجر شود 
و اجرای مداح را به سمت اموری که مداحی نیست بلغزاند؛ چرا 
که مداحی، موسیقیِ پاپ نیست.رهبر انقلاب اسلامی با اشاره 
به نقش آفرینی و امتحان های خوب مداحــان در دوران دفاع 
مقدس و همچنین در فتنه ۸۸ گفتند: مداحان به معنی واقعی 
کلمه مجاهدپروری و شهیدپروری کردند و در جنگ رسانه ای 
و فرهنگی میان جمهوری اســلامی و دشمن، صدای رسای 
مداحان انقلابی کارساز بود و امروز نیز این صدای رسا همچنان 

باید در مقابله با جبهه گسترده دشــمن کارساز باشد.آیت الله 
خامنه ای تلاش و نوآوری مداحان برای جذب جوانان را اقدامی 
خوب و تعالی بخش خواندند و در عین حال تأکید کردند: مراقب 
باشید، جذب جوانان به هر قیمتی نباشد و اینگونه نشود که برای 
جذب جوان، از برخی آهنگ ها و نواهای نامناسب استفاده شود.

ایشان با تأکید بر اینکه جذب جوانان باید با حفظ ساختار صحیح 
هیأت باشد، گفتند: باید مراقبت شود تا ترکیب مداحی و حقیقت 
و هویت آن از بین نرود.رهبر انقلاب اســلامی، مداحان را به 
استفاده از مطالب و اشعار متقن و معتبر توصیه و خاطرنشان 
کردند: برخی مواقع یک حرف سســت و یا یک بیان نارسا و 
غلط، دستاویز زیر سؤال بردن اسلام و تشیع و حمله به علمای 
بزرگ و معارف دینی می شود، بنابراین استفاده از مطالب مستند 
و مقتن حتماً در برنامه کاری مداحان باشد.پیش از سخنان رهبر 
انقلاب اسلامی، یازده تن از مداحان و شاعران به قرائت اشعار و 
مدایحی در فضائل حضرت فاطمه زهرا سلام الله علیها پرداختند.

رهبر انقلاب دیدار جمعی از مداحان و ذاکران:

 مراقب باشید، جذب جوانان
 به هر قیمتی نباشد

با پرداخت ۱۸ میلیون دلار از دارایی های بلوکه شده ایران از سوی کره جنوبی
 روانچی خبر داد: بازگشت حق رای ایران 

در سازمان ملل
کره جنوبی ۱۸ میلیون دلار از دارایی های بلوکه شده ایران را به عنوان بدهی 

حق عضویت معوقه تهران به سازمان ملل پرداخت کرده است.
 به گزارش ایسنا، مجید تخت روانچی، سفیر و نماینده جمهوری اسلامی ایران در سازمان 
ملل تایید کرد که بدهی معوقه ایران به سازمان ملل پرداخت شده است و به محض وصول 
در نیویورک؛ حق رای کشورمان باید طبیعتا در آغاز هفته ]دوشنبه[ بازگردد.بر اساس گزارش 
بلومبرگ، وزارت اقتصاد و دارایی کره جنوبی اعلام کرده که این کشــور ۱۸ میلیون دلار از 
دارایی های بلوکه شــده ایران را به عنوان بدهی حق عضویت معوقه تهران به سازمان ملل 
پرداخت کرده است.پیش تر به دلیل تحریم های آمریکا و عدم پرداخت حق عضویت، حق رای 

ایران در این نهاد به حال تعلیق درآمده بود.

 مطهری: نباید کارت بازی روسیه و چین 
در اختلاف شان با آمریکا شویم

نماینده سابق مجلس گفت: اگر ما کارت بازی روسیه و چین در اختلافاتشان 
با آمریکا قرار گیریم به زیان ملت خواهد بود، لذا همزمان با افزایش روابط با 

شرق، باید روابط با غرب را بهبود بخشید.
به گزارش ایسنا، علی مطهری در حساب کاربری خود در توییتر نوشت:  »رابطه نزدیک با 
 روسیه و  چین در این حد که  آمریکا را نگران کند و از فشار او بکاهد و مقدمه ای برای روابط 
بهتر با  غرب باشد تا میان غرب و  شرق رقابت ایجاد شود و ما در قراردادها حق انتخاب داشته  
باشیم و منافع ملی بهتر تامین شود خوب است،  ولی اگر با این هدف نباشد و ما کارت بازی 
روسیه و چین در اختلافاتشان با آمریکا قرار گیریم به زیان ملت خواهد بود، لذا همزمان باید 

روابط با غرب را بهبود بخشید.«

با محاکمه ساحل خواران، دُم خیلی ها گیر می افتد
عضو هیات رئیسه مجلس خواستار تخریب بنا های ساخته شده در حریم 

ساحل شد.
به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان،  علیرضا سلیمی عضو هیات رئیسه مجلس درباره ساحل 
خواری و علت عدم مقابله با این پدیده گفت: ارگان ها و افرادی که اقدام به ســاخت مراکز 

تفریحی و گردشگری و یا خانه در حریم ساحل کردند در واقع اموال مردم را غصب کرده اند.
سلیمی خبر داد برخی اقدام به ویلا سازی برای رئیس ها کرده اند که در سال حتی یک بار هم 
استفاده نمی شود و فقط برای آقای رئیس است. یک آمار در فروردین ماه امسال نشان می دهد 
حدود ۱۰ درصد از ۳ هزار و ۶۶۸ کیلومتر نوار ساحلی ایران در تصرف اشخاص حقیقی و حقوقی 
اســت که نام بسیاری از ادارات، سازمان های دولتی و نظامی هم میانشان دیده می شود. این 
تصرف ها که با بستن مسیرهای ورودی به سواحل کشور، ساحل های اختصاصی برای کارکنان 
این دستگاه ها و سازمان ها ایجاد می کنند، ۱۸۰ کیلومتر از ۸۹۰ کیلومتر نوار ساحلی شمال کشور 
را شامل می شود.سلیمی با طرح این پرسش که وقتی این زمین ها برای بیت المال است، چرا 
ویلا و مرکز تفریحی می سازند؟ چرا جلوی تخریب این مراکز را می گیرند؟ می گوید: تخریب 
مرحله اول است  و در مرحله بعدی مجازات و محاکمه ساخت ویلاهای لاکچری مسئولان 
است.  باید خسارتی که به بیت المال وارد شده بعد از تخریب از این افراد گرفته شود. محاکمه 
کسانی که حریم دریا را بدون قاعده و قانون و برای ساخت و ساز رعایت نکرده اند مهم تر است.
مهدی سعادتی نماینده بابل در مجلس یازدهم گفته »زدوبندها اجازه آزادسازی حریم دریاها را 
که یک مصوبه دولتی است، نمی دهند.« این اظهارنظر سعادتی پس از رسانه ای شدن دیوارکشی 

بخشی از نوار ساحلی ایزدشهر مازندران مطرح شد. 
مجلس، قانون تشکیل سازمان عمران ساحل و دریا را با هدف جلوگیری از دریاخواری مصوب 
کرد اما هنوز هم خبری از تشکیل آن نیست.نمونه دیگر قانون در این زمینه »قانون اراضی 
مستحدث و ساحلی مصوب ٢۹ تیر ۱۳٥۴ « است که عرض حریم دریای خزر، ۶۰ متر از آخرین 
نقطه پیشرفتگی آب در  سال ۱۳۴٢ اعلام شده و طبعا احداث هرگونه بنا و تاسیسات در ساحل 

دریای خزر که داخل در حریم قانونی مورد اشاره باشد، مغایر قانون و ممنوع است.
در این قانون برای متجاوزان به اراضی ساحلی، حریم دریاها و تخریب کنندگان آنها حبس 
تا سه  ســال و خلع ید در نظر گرفته شده است.عضو هیات رئیسه مجلس تاکید کرد که این 
ساختمان هایی که دارد خراب می شود باید خسارت آن پرداخت شود، زیرا تخریب قدم اول 
است و اگر با آنها برخورد نشود باز هم این اتفاق تکرار می شود. کسانی که این ساخت و سازها را 
انجام داده اند و کسانی که از این مسائل اطلاع داشته اند ولی سکوت کرده اند باید محاکمه شوند 
و با این کار دم خیلی ها گیر می افتد که باورشان نمی شود.حاجی پور رئیس مجمع نمایندگان 
استان مازندران از ایستادگی تمام قد مجلس و قوه قضائیه در مقابل سواحل خواران خبر داده و 
برخی از تخریب های قوه قضائیه را نشانه ای از این موارد می داند. سلیمی گفت قوه قضائیه 
علاوه بر دستور تخریب باید این افراد را مجازات هم بکند، الان قوه قضائیه باید در مقابل آنها 

بایستد و اگر هم جایی نقص قانون داریم مجلس در کنار قوه خواهد ایستاد.

 مجلس با کلیات طرح حمایت از کارخانجات
 و واحدهای تولیدی موافقت کرد

نمایندگان مجلس با طرح حمایت از کارخانجــات و واحدهای تولیدی و 
صنعتی موافقت کردند.

به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، نمایندگان مجلس در نشست علنی دیروز با ۱۰۸ رأی 
مخالف از ٢۴۸ نماینده حاضر با کلیات طرح حمایت از کارخانجات و واحدهای تولیدی و صنعتی 
مخالفت کردند.این طرح با هدف جلوگیری از تعطیلی کارخانه ها و واحدهای صنعتی و خدماتی 
ارائه شده بود که برخی نمایندگان با محتوای آن مخالف بودند.بعضی مخالفان اعتقاد داشتند این 
طرح وصول طلب از بدهکاران را می تواند با مشکل مواجه کند.رئیس کمیسیون صنایع مجلس 
در دفاع از کلیات این طرح گفت که طرح حمایت از کارخانجات و واحدهای تولیدی و صنعتی 
می خواهد مجازات اقتصادی فعالان اقتصادی در مسیر منافع ملی باشد و واحد تولیدی تعطیل 
نشود.عزت الله اکبری تالارپشتی اضافه کرد که موارد خلاف امنیت ملی در این طرح مدنظر 
نیســت و با هدف جلوگیری از آسیب به کارخانجات ارائه شده است؛ چراکه امکان دارد یک 

کارخانه مواد اولیه چندین کارخانه دیگر را تأمین کند.
طرحی که هم رد شد هم تایید شد

اما دقایقی بعد از رد این طرح محمدباقر قالیباف رئیس مجلس اعلام کرد ۶ نفر از نمایندگان در 
زمان رای گیری به دلیل ایراد فنی دستگاه، نتوانستند رای موافق خود را ثبت کنند.

به این ترتیب تعداد موافقان کلیات طرح از ۱۱٥ به ۱٢۱ رســید و با کلیات طرح حمایت از 
کارخانجات و واحدهای تولیدی و صنعتی با هدف جلوگیری از تعطیلی این واحدها موافقت شد.

 نسبت دادن اعتراضات مردم به بیگانگان 
دیگر کارآمدی ندارد

یک استاد دانشگاه گفت: با تغییر نکردن شرایط اقتصادی، جنس اعتراضات 
از بین نمی روند و از مســیر اقتصادی که وجود دارد، به مسیر اجتماعی و 

سیاسی تبدیل خواهد شد.
صادق زیباکلام فعال سیاسی اصلاح طلب و استاد علوم سیاسی دانشگاه تهران درباره ریشه 
افزایش تجمعات مردمی در گفت وگو با خبرنگار ایلنا گفت: در ایران حداقل تا آبان ۹۸، اعتراضات 
خیابانی، مثل اعتراضاتی که بعد از انتخابات ۸۸ و دی ماه ۹۶ اتفاق افتاد، بیشتر جنبه سیاسی 
داشت و ریشه اقتصادی نداشتند.وی افزود: تحول مهمی که به وجود آمده این است که به دلیل 
شرایط اقتصادی، شاهد اعتراضات خیابانی اقشار و صنوف مختلف هستیم. اگر اعتراضات اقشار 
سیاسی بود، برای جلوگیری از اعتراض آنان درنگ نمی شد. اما خود مسئولان هم می دانند، 
دلیل اعتراض ها، ناشی از شرایط بد اقتصادی است. اما امروز حاکمیت به یک دو راهی رسیده 
است، دو راهی بسیار سخت که باید کدام یک از مسیرها را انتخاب کند. اگر از اعتراضات صنفی 
جلوگیری شود، به اعتراضات سیاسی و اجتماعی تبدیل می شوند. چون با تغییر نکردن شرایط 
اقتصادی، جنس اعتراضات از بین نمی روند و از مسیر اقتصادی که وجود دارد، به مسیر اجتماعی 

و سیاسی تبدیل خواهد شد. 
زیباکلام عنوان کرد: زمانی که دولت روحانی بر سر کار بود، همه مشکلات بر سر او می ریخت 
اما امروز دیگر نمی شــود این مشکلات را بر سر دولت قبلی و سایر مشکلات مثل برجام و 
تحریم هــای آمریکا انداخت. بنابراین حاکمیت امروز، جلوی برخی از معترضان را نمی گیرد، 
بعضی ها را به سمت مجلس می برد و بعضی دیگر را پراکنده می کند و با برخی دیگر برخورد 
محدودی انجام می دهند. از طرفی، دولت رئیسی می خواهد وجهه مردمی از خود نشان دهد 
به همین دلیل اگر بخواهد رفتار تند و خشونت آمیزی با معترضان داشته باشد، کسی مسئولیت 
این کار را برعهده نمی گیرد. مسئولان هم می دانند که راهکار نسبت دادن اعتراضات اقتصادی 
اقشار مختلف به بیگانگان، دیگر کارآمدی ندارد.وی درباره حذف ارز ۴٢۰۰ هم گفت: در ماجرای 
ارز ۴٢۰۰، درصد کمی از آن به جیب سوءاستفاده چی ها می رفت اما ۸۰ تا ۹۰ درصد آن نیز به 
سبد کالای مصرفی اقشار محروم جامعه کمک می کرد. زمانی که ارز ۴٢۰۰ را حذف می کنید 
و آن را به صورت یارانه ۱٢۰ هزارتومانی به مردم می دهید این راهکار دردی را درمان نمی کند. 
از زمان احمدی نژاد تا به امروز دولت نتوانسته مسئله پرداخت یارانه نقدی را حل کند و نمی داند 
به کدام لایه ها و اقشار مختلف آن پول را پرداخت کند و در این موضوع، ضعف و مشکل وجود 
دارد. حذف ارز ۴٢۰۰ باعث می شــود مایحتاج عمومی مردم کاهش یافته و موج جدیدی از 

اعتراضات معیشتی مردم شکل بگیرد.

اخبار کوتاه 

آیت الله العظمی جوادی آملی گفت : نان طلب کردن از دیگران 
ننگ است ... مشــکلات اقتصادی و سایر مشکلات باعث بی 

اعتنایی به اصل انقلاب نباشد.
به گزارش خبرانلاین به نقل از شفقنا ، آیت الله العظمی جوادی آملی با اشاره 
به لحظات وداع سیدالشــهدا با اهل بیت )ع( گفتند: حضرت به اهل بیت خود 
فرمود پس از شهادت من، شما اسیر خواهید شد، در هنگام اسارت آب خواستن 
ایرادی ندارد اما از کسی طلب نان نکنید، نان طلب کردن از دیگران ننگ است. 
ما چنین عقیده ای را باید حفظ کنیم و دست خود را پیش دیگران دراز نکنیم و 
متکی به خود باشیم و مشکلات اقتصادی و سایر مشکلات باعث بی اعتنایی 

به اصل انقلاب نباشد.
مرجع تقلید شــیعیان در مراسم گرامی داشــت ولادت حضرت زهرا )س( و 
چهلمین سالگرد حماسه ششم بهمن ۱۳۶۰ آمل که در نمازخانه بنیاد بین المللی 
علوم وحیانی اسراء و با حضور مردم، مسئولین و خانواده های شهدا و طلاب آمل 
برگزار شد  با اشاره به مقام بی همتای حضرت صدیقه طاهره سلام الله علیها 
بیان داشتند: خداوند در قرآن می فرماید »یا أیََّتُهَا النَّفْسُ المُْطْمَئنَِّةُ ارْجِعِی إلِی رَبِّکِ 
راضِیَةً مَرْضِیَّةً« او صاحب نفس مطمئنه است که بعد از وصول به این مقام، با 

جذبه می فرماید »ارجعی«! حضرت فاطمه زهرا سلام الله علیها که خود شهیده 
است، صاحب مقام راضی بودن و مرضی العقیده و الفعل بودن است؛ رضای او 
رضای خداســت و غضب او غضب خداست. ما با داشتن چنین ذوات قدسی و 

تاسی به آنها می توانیم در مسیر الهی گام برداریم.
ایشان ادامه دادند: خداوند برای اینکه عظمت انسان کامل را نشان بدهد اعمال او 
را به خود و اعمال خود را به وی نسبت می دهد؛ گاهی کار خلیفه را کار مستخلف 
عنه و گاهی کار مستخلف عنه را کار خلیفه می داند و وقتی کار، کار خدا باشد 
قطعا مقبول خواهد بود. شهادت از جمله آن کارهاست که خدای متعال آن را کار 
خود می داند. در حادثه ششم بهمن ۱۳۶۰ آمل در هر ۱٥ دقیقه یک جوان به 
شهادت رسید و جان خود را فدای قرآن و عترت کرد. اگر خون در راه الهی بریزد 
قطعا فراگیر و ماندگار می شود. آیت الله جوادی آملی خاطرنشان کردند: شهید 
زنده است و مواظب جامعه است و برای ما دعا می کند، دعا و توجه شهید بیش از 
خون او اثر دارد؛ شهدا به خداوند عرض می کنند »وَیَسْتَبْشِرُونَ باِلذَِّینَ لمَْ یَلْحَقُوا 
بهِِمْ« یعنی به ما بشارت بده آنانی که راهیان راه شهادت هستند و در مسیر ما گام 
برداشته اند چه زمانی به ما ملحق می شوند؟! به آنها کمک کن و آنها را یاری کن 

تا به مقام ما بار یابند و دعای شهدا یقینا موثر است.

موضوع تعیین کف قیمتی برای بلیت هواپیما چند روزیست 
که نقل محافل شده است.

به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، داستان از این قرار بود که برخی از 
شرکت های هواپیمایی اقدام به فروش بلیت در برخی از مسیر های پر 
تردد به مبلغ ٢۰۰ تا ۳۰۰ هزار تومان کردند که همین موضوع با واکنش 
سایر شرکت های هواپیمایی و در نتیجه واکنش رئیس سازمان هواپیمایی 
کشور روبرو شد. به طوری که محمدی بخش معاون وزیر راه وشهرسازی 
اعلام کرد با ارزان فروشــی بلیت که موجب ضرر و زیان شرکت های 
هواپیمایی و همچنین موجب کاهش کیفیت خدمات و ایمنی مسافران 
شود برخورد خواهد شد.همین صحبت رئیس سازمان هواپیمایی کشوری 
واکنش های زیادی را در پی داشت به طوری مسافران اعتراض کردند که 
به جای برخورد با گران فروشی شرکت های هواپیمایی، هم اکنون با ارزان 
فروشی آن ها برخورد می شود و این حمایت  به جای در نظر گرفتن منافع 
مسافران باعث شد که رستم قاسمی وزیر راه وشهرسازی هم در تذکری 
به سازمان هواپیمایی کشــوری اعلام کند: انتظار دارم اولویت سازمان 
هواپیمایی توجه به حقوق و منافع عموم مردم باشــد تا منافع و درآمد 

شرکت های هواپیمایی!
مخالف ارزان فروشی نیستیم 

 میر اکبر رضوی ســخنگوی سازمان هواپیمایی اعلام کرد: سازمان 
هواپیمایی کشــوری با ارزان فروشــی بلیت هیچ مخالفتــی ندارد و 
شرکت های هواپیمایی ممنوعیتی برای ارزان فروشی بلیت ندارند و کف 

قیمت ۶۰۰ هزار تومانی برای فروش بلیت نیز وجود ندارد.
شایعات در رابطه با ارزان فروشی را رد می کنم 

او گفت: هیچ زمانی در نرخ بلیت هواپیما کف قیمتی وجود نداشــته 
است. شایعات مطرح شده مبنی بر تعیین کف قیمتی را رد می کنم. در 
صورتی که امنیت و خدمات مسافران تامین شود، ارزان فروشی بلیت 
مانعی ندارد. بر اســاس گفته رضوی تاکنون هیچ تخلف و یا گزارشی 
مبنی بر تعیین کف قیمت بلیت در شرکت های هواپیمایی به سازمان 
هواپیمایی اعلام نشده است و در صورت مشاهده با آن برخورد خواهد 
شد.اما گوش شرکت های هواپیمایی به صحبت های سخنگوی سازمان 
هواپیمایی بدهکار نبود و برخی از آن ها در یک بازه زمانی کف قیمتی 
را ۶۰۰ هــزار در نظر گرفته بودنــد.از ٢۶ آبان همزمان با کاهش ٢ تا 

۳٢ درصدی قیمت بلیت هواپیما کف قیمتی برداشته شده و تنها سقف 
قیمت بلیت اعلام شد.در آن بازه زمانی ارزان ترین سقف قیمتی مسیر 
پــروازی مربوط به تهران - اراک بود که بــه ٥۶۶ هزار و ۸۰۰ تومان 
رســیده بود، اما بعد از گذشت یک ماه در ابلاغیه جدید، به دلیل قانون 
مالیات بر ارزش افزوده نرخ بلیت هواپیما در مسیر های داخلی ۴ درصد 
و در مسیر های خارجی ۹ درصد افزایش یافت.با وجود آنکه کف قیمتی 
برداشــته شده بود، اما تعیین کف قیمتی توسط برخی از شرکت های 
هواپیمایی خود تخلف بارزی بود که صورت گرفت. در بحث افزایش 
قیمت هم به طور معمول شرکت های هواپیمایی تخلفاتی را از طریق 
فروش به صورت چارتری انجام می دهند و بلیت را در ایام پیک و پایان 
 هفته ها تا سقف قیمتی و برخی از زمان ها بیش از سقف قیمتی به فروش 

می رسانند.
فروش  بلیت به چارتر کنندگان با سقف قیمتی بلیت

مقصود اسعدی  سامانی رئیس انجمن شرکت های هواپیمایی گفت: 
شرکت های هواپیمایی مشــکل نقدینگی دارند و سرمایه درگردشی 
ندارند ناگزیر می شوند قرارداد های خود را به صورت چارتری در اختیار 
چارتر کنندگان قرار دهند و آن ها هم در بازه زمانی پیک سفر در پایان 
هفته نرخ های خود را سقف قیمتی عرضه می کنند.فروش بلیت ها با 
مبالغ سقف تعیین شده و حتی فراتر از آن با واکنش سازمان هواپیمایی 

کشوری و کمیسیون عمران مجلس نیز روبه رو شده است.
 فروش بلیت هواپیما با نرخ بالاتر اجحاف 

در حق مسافر است
یوسفی عضو کمیسیون عمران مجلس در این رابطه گفته است فروش 
بلیت بالاتر از نرخ مصوب و یا تعیین کف نرخ بلیت اجحاف در حق مسافر 
است بنابراین باید وزیر راه وشهرسازی تمهیدات لازم برای جلوگیری از 
چنین تخلفاتی در دستور کار خود قرار دهد.سازمان هواپیمایی کشوری 
همواره اعلام کرده با هرگونه تخلف در رابطه با گران فروشی وهمچنین 
تعیین کف قیمتی ۶۰۰ هزار تومــان برخورد می کند و چند روزپیش 
هم اولتیماتوم نهایی را به شرکت های هواپیمایی داد و مصوبه داخلی 
شرکت ها در رابطه با تعیین کف قیمتی را لغو کرده و از این پس هیچ 
ایرلاینی حق ندارد با کف قیمتی بلیت به مسافران عرضه کند و مسافرات 

در صورت مشاهده تخلف یه سازمان هواپیمایی کشوری اعلام کنند.

پس از اینکه اجــرای طرح صیانت از فضــای مجازی برای 
بررسی های بیشــتر به مدت یک ماه به تعویق افتاد، نماینده 
مجلس از نهایی شدن گزارش مرکز پژوهش های مجلس در 

این خصوص خبر داد.
به گزارش تجارت نیوز، عضو کمیسیون مشترک طرح صیانت از نهایی شدن 
گزارش مرکز پژوهش های مجلــس در خصوص طرح صیانت از کاربران در 

فضای مجازی خبر داد.
مرکز پژوهش های مجلس که چند هفته پیش اعلام کرده بود که طرح صیانت 
مغایر با قانون اساسی بوده و اصلاح آن نیازمند زمان بیشتری است. حالا به نظر 
می رســد تغییرات مدنظر خود را در آن اعمال کرده است.هفتم دی ماه ۱۴۰۰ 
بود که نمایندگان عضو کمیسیون مشترک بررسی این طرح را بار دیگر برای 

بررسی های بیشتر به مرکز پژوهش های مجلس ارجاع دادند.
طبــق اعلام علــی یزدی خواه تغییــرات نهایی در این طرح اعمال شــده 
اســت. همچنین مراحــل تصویب طرح تــا پایان بهمن طی خواهد شــد 
 و در عــرض یــک ماه، نســخه نهایی طرح به شــورای نگهبــان عرضه 

می شود.

اختلاف نظرها درباره طرح صیانت چه می شود؟
تصویــب طرح صیانــت مطابق با اصــل ۸٥ قانون اساســی، نگرانی ها و 
مخالفت های عموم مردم و صاحبان کسب وکار را افزایش داد. چرا که احتمالا 

این طرح منجر به محدودیت اینترنت می شود.
با وجود اینکه نمایندگان مجلس برای تصویب طرح صیانت از فضای مجازی 
پافشاری کردند. اما تشخیص مرکز پژوهش های مجلس این بود که کلیات این 

طر ح به ضرر کسب وکارها و مردم است.
همزمــان با اصلاح طرح، نام آن نیز به »حمایت از حقوق کاربران و خدمات 
پایه کاربردی فضای مجازی« تغییر یافت. اکنون نیز به نظر می رسد این مرکز 

تغییراتی اساسی در طرح صیانت اعمال کرده است.
نایب رئیس کمیسیون مشترک می گوید که در نسخه نهایی طرح حمایت از 
حقوق کاربران، اصلاحات مدنظر این مرکز و نظرات مرکز ملی فضای مجازی 
و وزارت ارتباطات نیز اعمال شــده و به نوعی این نسخه، مورد وثوق و وفاق 
همه قرار دارد. هنوز دقیقا مشخص نیست که طرح جدید چقدر با طرح گذشته 
تفاوت دارد. اما با توجه به مخالفت مرکز پژوهش ها با طرح قدیمی، احتمالا طرح 

متفاوتی نسبت به طرح گذشته خواهد بود.

رییس اتاق بازرگانی مشترک ایران و عراق گفت: نارضایتی از خودروهای 
تولیــد ایران در خود ایران هم وجــود دارد و نیازی به مثال زدن عراق 
نیست؛ همانطور که تصادف بهبهان خود نشانگر همین موضوع است که 

خودروهای ما از نظر کیفیت وضعیت خوبی ندارند.
به گزارش اقتصاد آنلاین، یحیی آل اسحاق  در مورد سفر اخیر هیات تجاری ایران به 
عراق اظهار کرد: با توجه به شرایطی که در عراق با انتخابات مجلس و ریاست جمهوری 
به وجود آمد، به نظر می رسد روابط اقتصادی ایران با عراق در این وضعیت جدید شکل 
جدیدی به خود بگیرد. بنابراین لازم بود که مطلع شــویم وضعیت آتی ما به چه شکل 
خواهد بود. در همین راســتا دو هیات تجــاری یکی به جنوب عراق و دیگری به اقلیم 
کردســتان اعزام شد. هیاتی که به جنوب عراق رفت شامل رییس اتاق بازرگانی عراق، 
رییس کمیسیون اقتصادی مجلس، تعدادی از نمایندگان مجلس، روسای اتاق های مرزی 
ایران و عراق و من به عنوان رییس اتاق مشترک بازرگانی ایران و عراق به اضافه تعداد 
زیادی از فعالان اقتصادی بود.وی افزود:  در این هیات جلساتی را با وزیر بازرگانی عراق، 
هیات سرمایه گذاری عراق، صنایع و فعالین اقتصادی این کشور در بغداد به صورت ملی و 
در استان های کربلا و نجف با روسای اتاق های بازرگانی جلسات متعددی داشتیم. نتیجه ای 
که نهایتا به دست آمد این بود که در گام اول یک موافقتنامه بین اتاق های بازرگانی دو 
کشور در مورد دعاوی اقتصادی منعقد شد که یک هیات داوری مشترک قبل از رفتن به 
دادگاه بتواند این دعاوی را حل و فصل کند. خاصیت هیات داوری این است که ضمن 
آنکه از قوه های قضاییه دو کشور تاییدیه دارد اما نیاز به دادگاه و مراحل شکایت ندارد بلکه 
به صورت داوری توسط هیاتی متشکل از اتاق ایران و اتاق عراق حکم صادر می شود که 
معمولا هم در مسائل اقتصادی این داوری ها کاراتر از دادگاه است. در همه جای دنیا هم 
به همین شکل است.آل اسحاق تصریح کرد: در مورد روابط آتی، آنچه مسجل است اینکه 
تصمیم گیران عراقی به دنبال این هستند که بخش صنعت عراق را رونق دهند و به جای 
آنکه تنها کالا وارد کنند، واحدهای صنعتی خود را توســعه دهند که می تواند به صورت 
سرمایه گذاری در عراق، سرمایه گذاری مشــترک ایران و عراق در این کشور یا ایران و 
همچنین در شهرک های صنعتی مرزی باشد. به هرحال علاقه مند هستند که به جای 
واردکننده، تولیدکننده شوند یا حتی بتوانند تولید مشترک داشته باشیم و آنها صادر کنند. ما 
هم به این هدف علاقه مند هستیم.وی با تاکید بر اهمیت دوجانبه شدن واردات و صادرات 
میان ایران و عراق، ادامه داد: ما صادراتی معادل ۸ تا ۱٢ میلیارد دلاری به عراق داشته ایم 
ولی واردات ایران از این کشور در حد چند میلیون دلار است. اختلاف صادرات و واردات 
تا حدی پایداری را متزلزل می کند. ما هم علاقه مند هستیم که در عراق سرمایه گذاری 
کنیم. آنها به صنعت و خطوط تولید ایران علاقه مند هستند، بنابراین جهت گیری به این سو 

است که ضمن ادامه تجارت بتوانیم سرمایه گذاری هایی در حوزه صنعت را نیز در این کشور 
داشته باشیم. در همین راستا واحدهای بخش خصوصی نیز مذاکراتی ب یکدیگر داشتند.

رییس اتاق مشترک بازرگانی ایران و عراق همچنین در مورد نتیج سفر هیات تجاری به 
اقلیم کردستان بیان کرد: حدود ۶۰ نفر از فعالین اقتصادی با حضور مسئول کردستان و 
همچنین دبیرکل اتاق مشترک بازرگانی ایران و عراق به اقلیم کردستان سفر داشتند که 
جلسات مختلفی با وزرا و مسئولین آنجا داشتند. مذاکراتی در مورد توسعه صادرات، همکاری 
در حوزه هایی مانند فروشگاه های زنجیره ای، حضور فعالین اقتصادی در سیستم توزیع این 

منطقه و همچنین حوزه  فنی و مهندسی و پروژه های اقلیم شده است.
وی اضافه کرد: مذاکراتی در مورد صادرات خودرو به این کشــور صورت نگرفت. یک 
شرکت مشــترک بین ایران و عراق بود که قطعه به این کشور برده، تولید می کردند و 
صادرات هم داشتیم. البته ظرفیت زیادی برای صادرات حتی در مواردی مانند تاکسی وجود 
دارد. امکان توسعه روابط در این زمینه امکانپذیر است اما باید یک تولید مشترک در عراق یا 
در مرز وجود داشته باشد چراکه آنها می خواهند به تدریج در کارهای تولیدی حضور داشته 
باشند.آل اسحاق متذکر شد: به هر میزان که عراق امن تر می شود، رقبای بیشتری در این 
کشور حضور پیدا می کنند. لذا من به تولیدکنندگان به خصوص تولیدکنندگان ماشین آلات 
صنعتی و سرمایه گذاری صنعتی پیشنهاد می کنم که از این بازار استفاده کنند. زمینه در 
حال آماده شدن است و ما نیز مذاکراتی در مورد مقدمات نظام بیمه ای و تضمین خواهیم 
داشت تا فعالان اقتصادی در حوزه های مختلف از تضمین بهتری برخوردار باشند. در مورد 
مسائل مربوط به گمرک، استاندارد، نقل و انتقالات پول، روادید و ... نیز مذاکراتی انجام 
شده است.وی در پاسخ به سوالی در مورد اظهارات چندی پیش مصطفی میرسلیم، نماینده 
مجلس، مبنی بر نارضایتی عراقی ها از خودروهای ایرانی خاطرنشان ساخت: نارضایتی از 
خودروهای تولید ایران در خود ایران هم وجود دارد و نیازی به عراق ندارد. تصادف بهبهان 
خود نشانگر همین موضوع است که خودروهای ما از نظر کیفیت وضعیت خوبی ندارند. 
وزیر صمت هم که حامی خودروسازان بود، اعلام کرد که از نظر قیمت و کیفیت بدترین 
شرایط در خودروسازی حاکم است. نه تنها در ایربگ بلکه در بخش های مختلف تمهیدات 
لازم در نظر گرفته نشده است و خطرات بسیار زیادی در این مورد وجود دارد.وی در پایان 
اضافه کرد:  در بازار عراق یا هرجای دیگری مردم برای خرید به خصوص در مورد کالاهای 
زمان دار نیاز به کیفیت، قیمت مناسب و خدمات پس از فروش دارند. اگر خودروسازان ما 
تغییر و تحول ندهند، چه در داخل و چه در خارج کشور مردم تا حدی  تحمل می کنند. با 
این قیمت های بالا، کیفیت بسیار کم و بی کرامتی که باید در صف های بلندمدت ایستاد، 
باید یک برنامه و استراتژی جدید برای خودرو داشته باشیم، هیچ تردیدی نیستک ه با این 

ترتیب در مورد خودرو، بازار عراق هم از دست می  دهیم.

آیت الله جوادی آملی: 

فروش بلیت هواپیما با کف قیمتی را گزارش کنید

 تصویب طرح تا یک ماه دیگر؛

رییس اتاق بازرگانی مشترک ایران و عراق؛

مسئولان تلاش کنند بین مردم و نان جدایی نیفتد

فروش بلیت هواپیما با نرخ بالاتر اجحاف در حق مسافر است

طرح صیانت آماده شد

عراقی ها هم دیگر خودروی ایرانی نمی خرند

عضو کمیسیون صنایع و معادن گفت: »نکته قابل توجه هم این 
است که می آیند و مشکلات را به گردن مجلس می اندازند. در 
مشکل عدم استخدام ها، مجلس را مقصر می دانند، فردا روز هم با 
وجود اینکه دولت در بودجه سال آینده، ارز ۴۲۰۰ تومانی را حذف 

کرده ولی آن را هم به گردن مجلس خواهد انداخت.«
به گزارش اقتصاد آنلاین به نقل از انتخاب، یک عضو کمیسیون صنایع و معادن 
در مورد نقش مجلس در وضعیت اقتصادی، بیان کرد: »تذکرات داده می شود اما 
متاسفانه طرح سوالات در نیمه راه خنثی می شود و ناکام می ماند، در مورد استیضاح 
هم که اصلا اجازه انجامش را نمی دهند و به اشکال گوناگون ما را تحت فشار و 
لابی های مختلف قرار می دهند که نه بتوانیم استیضاحی را به نتیجه برسانیم و نه 

کاری را در جهت دفاع از حق و حقوق مردم انجام دهیم.«
رضا حسینی قطب  آبادی در پاسخ به این پرسش که چرا علیرغم روند نزولی 
بازار سهام و ضرر هر روزه ی سهامداران، مجلس اندک واکنشی نشان نمی دهد، 
گفت: »اعتقادم بر این است که نبود برنامه در یک کشور توسط دولت ها، باعث 
می شود مافیاهایی که در جاهای خوب اقتصادی کشور چنبره زده اند، بیشترین نفع 
و سود را ببرند. در بحث بورس هم دولت قبلی یک سری اقداماتی انجام داد که 

باعث ضرر و زیان به مردم شد و این دولت هم برنامه ای برای بورس ندارد.«
این نماینده مجلس افزود: »بورس اصلا برای خود دولت هم تعریف نشده است 
و نمی داند بورس چیست و می خواهد چه بکند. همه دنیا می آیند از محل تجمیع 
سرمایه های مردمی و سرمایه گذاران برای پیشبرد امور زیربنایی کشورشان استفاده 
می کنند که هم به سهام دار عایدی می رسد و هم برای کشور خوب است. اما ما 
اینجا می بینیم که مردم با هر دلیل و انگیزه ای زندگی خود را فروخته اند و در بورس 

ســرمایه گذاری کردند اما نه خود دولت عُرضه استفاده کردن داشت و نه مردم 
توانستند سود ببرند و دولت سرمایه های آنان را هم به باد داد و موجب نارضایتی، 

ورشکستگی، اختلافات اجتماعی و خانوادگی آنان شد.«
حســینی در مورد برنامه های اقتصادی دولت، اظهار کرد: »در حال حاضر من 
برنامه ای برای بورس نمی بینم که دولت بخواهد نه تنها از ظرفیت بورس بلکه از 
سایر ظرفیت های اقتصادی کشور استفاده کند. همچنین بودجه تنظیم شده برای 
سال ۱۴۰۱ هم نشان می دهد که در سال آینده مردم باید شاهد تورم و افزایش 
قیمت ها باشند و من فکر می کنم انقدر فشارها بر مردم زیاد شود که بحث بورس 

یادشان برود.«
وی در پاسخ به این پرسش که نقش مجلس در این وضعیت چیست، مطرح 
کــرد: »مجلس نقش نظارتی و قانونگذاری دارد و بایــد از ابزار خود، از تذکر و 
طرح سوال گرفته تا استیضاح، در این راستا استفاده کند. تذکرات داده می شود اما 
متاسفانه طرح سوالات در نیمه راه خنثی می شود و ناکام می ماند، در مورد استیضاح 

هم که اصلا اجازه انجامش را نمی دهند و به اشکال گوناگون ما را تحت فشار و 
لابی های مختلف قرار می دهند که نه بتوانیم استیضاحی را به نتیجه برسانیم و 
نــه کاری را در جهت دفاع از حق و حقوق مردم انجام دهیم. از آن طرف دولت 
اعلام می کند که ما با مجلس هماهنگ و همراه هستیم اما من کاملا آن را کذب 
می دانم. اصلا چنین نیست و دولت تا کنون هیچ هماهنگی با مجلس، در هیچ 
زمینه ای نداشته است.«حسینی در پاسخ به این پرسش که دولت در چه زمینه ها 
با نمایندگان همکاری نکرده است، گفت: »در انتخاب وزرا، دولت اصلا توجهی به 
نظر نمایندگان نداشت؛ تحت شرایط حاکم سیاسی و جو سازی ها برای کابینه خود 
رای گرفتند همچنین در انتخاب مدیران و استانداران هم هیچ هماهنگی با مجلس 
و نمایندگان نداشتند. نکته قابل توجه هم این است که می آیند و مشکلات را به 
گردن مجلس می اندازند. در مشکل عدم استخدام ها، مجلس را مقصر می دانند، 
فردا روز هم با وجود اینکه دولت در بودجه سال آینده، ارز ۴٢۰۰ تومانی را حذف 
کرده ولی آن را هم به گردن مجلس خواهد انداخت.«  این نماینده مجلس ادامه 
داد: »از ســوی دیگر هم رئیس مجلس به دلیل رعایت برخی، سکوت اختیار 
می کند یا در این موضوع که مجلس و دولت هماهنگ هســتند، تنها شعارش 
را می دهد. بنابراین این مجلس است که سنگ زیرین آسیاب شده است. همه 
فشار ها روی مجلس است و مردم و اصناف مختلف همه خواسته هایشان را به ما 
نمایندگان می گویند و ما دائم باید صدای مردم و اهانت های برخی افراد را بشنویم 

به دلیل اینکه دولت کارش را بلد نیست و برنامه ای ندارد.«
نماینده مردم شهر بابک درمورد وزرای دولت، اظهار کرد: »برخی از وزرا خبره 
هســتند و روش کار خودشان را دارند اما بعضی تازه کار هستند. عمده عزل و 
نصب ها در دولت اگرچه تحت عنوان جوانگرایی، اصلاح و... عنوان شده اما به 

دلیل آشنایی، رفاقت و منتسب به طیف خاص آقای رئیس جمهور، انتخاب شدند. 
طبیعی است که ما هم به عنوان نمایندگان مجلس باید شاهد این باشیم که چهار 
سال دیگر برای مردم و برای این کشور بگذرد چرا که دست ما هم بسته است.«

وی در ادامه، تاکید کرد: »ما هم از مردم و در کنار مردم هستیم ولی اگر بخواهیم 
بر حقوق آن ها پافشاری کنیم، ما را متهم به غیر انقلابی بودن، می کنند. مردمی 
که از مجلس توقع دارند، بدانند که دســت مجلس بسته و همه چیز در اختیار 

دولت است.«
حسینی در پاسخ به پرسشی مبنی بر اینکه چرا مجلس یازدهم که در اواخر دولت 
روحانی بر سرکار آمد به دنبال استیضاح وزرای دولت پیشین و حتی خود روحانی 
بود اما در این دولت مانع استیضاح وزرا می شوند، گفت: »در دولت اقای روحانی 
کسانی که به دنبال استیضاح ایشان بودند و این بحث را مطرح می کردند، نگاه 
سیاسی داشتند چراکه می خواستند زمین را آماده تا رقیب را از میدان به در کنند 
تا طیف آقای رئیسی و جریان اصولگرایی بر مسند حاکم شود. اما طرف مقابل 
هم می گفت که آخر دولت است، صرف نمی کند و کشور به هم می ریزد. حال 
که دولت آقای رئیسی بر سر کار آمده است، بحث های استیضاح وزرا که مطرح 
می شود، میگویند اول دولت است و فرصت دهید. آقای روحانی که آخر دولت بود، 
آقای رئیسی هم که اول دولت است، دو روز دیگر هم می گویند مذاکرات وین 
تحت تاثیر قرار می گیرد، دشمن پشت دروازه هاست، دو سال دیگر هم می گویند 
که آخر دولت اســت.«این عضو کمیســیون صنایع و معادن مجلس در پایان 
خاطرنشان کرد: »متاسفانه با این کارها هم به انقلاب و هم به نام انقلاب به مردم، 
ارزش ها و آرمان های امام ضربه می زنند. همه چیز را با وقت کشی و ملاحظات 

سیاسی جلو می برند و متضرر اصلی در این میان مردم هستند.«

نمی گذارند وزیران را استیضاح کنیم
عضو کمیسیون صنایع و معادن؛
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